

PhD in Applied Linguistics

Course Descriptions

ENG 601	Phonetics & Phonology	3 (3+0)
<p>The course crucially enriches PhD students' knowledge about speech sounds. It demonstrates the human vocal tract as well as its mechanism. Furthermore, this course includes chapters about phonology as well as Optimality Theory. Students learn to describe and classify speech sounds based on their place and manner of articulation and voicing. Students also train in the transcription of words and sentences using the IPA system. Regarding phonology, students are expected to be capable of accounting for phonological phenomenon using Optimality theory.</p>		
ENG 602	Syntax	3 (3+0)
<p>The course provides students with an overview of syntactic structures. It introduces the syntactic theories and the grammatical concepts underlying government and binding, lexical functional grammar, or both. The empirical and conceptual reasons for the gradual shift from specific conditions on representations and transformations to general and presumably universal principles will be detailed.</p>		
ENG 613	Semantics & Pragmatics	3 (3+0)
<p>The course analyzes language from two different but interrelated perspectives. It comprehensively surveys the different theories of meaning. These include referential, ideational, behavioral as well as use theories. It discusses the Whorfian Hypothesis, semantic universals, and propositional logic.</p>		
ENG 603	Research Design & Statistics	3 (3+0)
<p>The course integrates the study of qualitative and quantitative research methods with corresponding analytic and statistical concepts. It provides an overview of ethical considerations, research intent and design, methodology and technique, data analysis and interpretation, as well as format and presentation. It requires students to conduct primary research of publishable quality in the area of applied linguistics.</p>		
ENG 604	Sociolinguistics	3 (3+0)
<p>The course covers areas of sociolinguistics, such as language variation language planning and interactional sociology of language. Topics include dialects, multilingualism, bilingualism, diglossia, creolization, language policies, standard and national languages, Arabization, communicative competence, and the interrelationship among speakers, society, and situations.</p>		
ENG 605	Discourse Analysis	3 (3+0)
<p>This course is designed to introduce the student to lexical, syntactic, and semantic devices of cohesion, in addition to the principles of linguistic study of literary texts. Prosodic elements, poetics, metrics, rhetoric, and literary analysis are also dealt with.</p>		
ENG 606	Special Topics in Applied Linguistics	3 (3+0)

<p>the course explores applied linguistics in a broad sense. It deepens knowledge in different interdisciplinary areas of applied linguistics such as sociolinguistics and psycholinguistics. Students empirically explore topics of interest within discussed fields.</p>		
ENG 607	Second Language Reading and Writing	3 (3+0)
<p>The course investigates the practices of reading and writing as language processes, such as the key tenets of genre-based assessment of reading and writing research studies, the skills that foster students' competence in discourse, including the genre-based approaches and the key components of effective reading and writing in second languages.</p>		
ENG 608	Special Topics in SLA	3 (3+0)
<p>This course is a seminar that addresses SLA theory and practice. It enables students to explore the various areas that encompass SLA such as bilingualism, second language learning, second language instruction, second language assessment, and second language use.</p>		
ENG 609	Topics in Psycholinguistics	3 (3+0)
<p>The aim of this course is to survey and discuss current research in the field of perception production and comprehension of language as well as language development. The topics include: biological foundations of language; nature of comprehension and production processes and memory for the syntactic, semantic and pragmatic components of language inferencing; language impairment; language and thought.</p>		
ENG 699	Thesis Proposal Preparation	One unit
<p>The course gives students the opportunity to select research topics based on the different applied linguistics areas they investigated. The department will assign an advisor for each student who will guide him her throughout the process of the preparation and submission of the proposal. Students must successfully defend their proposal orally before a committee.</p>		
Com 700	Comprehensive Exam	0
<p>After successfully completing the taught courses, students will be eligible to register for this exam. This exam will be designed around students' research interests and on their minor field of specialty.</p>		
ENG 700	Thesis	12 study units
<p>In this course students will be required to write a high-quality thesis. Students' theses must be related to the field of applied linguistics and to what they have been studying in this program. Each student will be assigned a supervisor who will guide him her throughout the process.</p>		

الدكتوراه في اللغويات التطبيقية

وصف المقررات باللغة العربية

٦٠١ نجل	الصوتيات والصواتة	٣ (٠+٣)
<p>صمم هذا المقرر بشكل مهم لطلاب درجة الدكتوراه لإثراء معرفتهم بالأصوات اللغوية حيث يقوم البرنامج بداية بتوضيح القنوات الصوتية وآلياتها بالإضافة الى أن هذا البرنامج يحتوي على بعض الفصول المتعلقة بالفونولوجيا والنظرية التفاضلية، ومن ثم يتعلم طلاب هذا البرنامج وصف وتصنيف الأصوات اللغوية بناء على أماكنها وطريقة لفظها. بعد ذلك يتم تدريب الطلاب على التوصيف كما يتدرب الطلاب على International Phonetic Alphabet الصوتي للكلمات والجمل باستخدام الألفبائية الصوتية الدولية تحليل الظواهر الفونولوجية باستخدام النظرية التفاضلية.</p>		
٦٠٢ نجل	النحو	٣ (٠+٣)
<p>يزود هذا المقرر الطلاب بنظرة عامو حول التراكيب النحوية. حيث يعرض في هذا المقرر كل من النظريات والمفاهيم النحوية، العمل والربط الضمني، النحو الدلالي أو الوظيفي أو كلاهما. سيعطي التوضيح المفصل للأسباب البنائية والتجريبية المرتبطة بالتغيير التدريجي للممثلات والتحولات المقيدة بشروط خاصة الى مبادئ عامة وعالمية محتملة.</p>		
٦١٣ نجل	علم الدلالة والذرائعية	٣ (٠+٣)
<p>يقوم هذا المقرر بتحليل اللغة من منظورين مختلفين في التكوين لكن مترابطين في المضمون حيث يستعرض هذا البرنامج بشكل شامل كل من النظريات المختلفة للمعنى. تضم هذه النظريات كل من النظرية المرجعية، الفكرية، السلوكية، بالإضافة الى تطبيقاتها. وسيتم في هذا البرنامج مناقشة كل من فرضية هورفيان، المسلمات الدلالية، والمنطق الاقتراحي.</p>		
٦٠٣ نجل	أساليب البحث والاحصاء	٣ (٠+٣)
<p>يعتبر هذا المقرر مكمل لدراسة طرق البحث الكمية والكيفية بما يتوافق مع المفاهيم التحليلية والاحصائية حيث يقدم هذا البرنامج نظرة عامة حول الاعتبارات الأخلاقية، التصميم والغرض من البحث، المنهجية والتقنية، تحليل المعلومات وتفسيرها، بالإضافة الى التنسيق والعرض. يتطلب هذا البرنامج من الطلاب القيام ببحث رئيسي قابل للنشر عن أي مجال متعلق بعلم اللغة التطبيقي.</p>		
٦٠٤ نجل	علم اللغة الاجتماعي	٣ (٠+٣)
<p>يغطي هذا المقرر جميع الجوانب المتعلقة بعلم اللغة الاجتماعي والتي من ضمنها التنوع اللغوي، التخطيط اللغوي، بالإضافة الى تفاعل علم الاجتماع في اللغة. المواضيع التي سيتم التطرق لها في هذا البرنامج هي التعدد اللغوي، الازدواجية اللغوية، الازدواجية اللسانية، التهجين اللغوي، السياسات اللغوية، التدريب، القدرة الاتصالية، والعلاقات المتبادلة بين المتحدثين والمجتمع.</p>		
٦٠٥ نجل	تحليل الخطاب	٣ (٠+٣)
<p>يهدف هذا المقرر الى تعريف الطلاب بالوسائل والأدوات الصوتية المعجمية والنحوية والدلالية لربط الكلام مثل الضمائر العائدة ووسائل الربط بين الجمل. كما يعالج المقرر الموضوعات المتعلقة بتحليل كل من الكلام المنطوق والنصوص المكتوبة من حيث وحداتها ووظائفها.</p>		
٦٠٦ نجل	مواضيع في اللغويات التطبيقية	٣ (٠+٣)
<p>يستكشف هذا المقرر اللغويات التطبيقية بمعناها الواسع، ويتعرف الطلاب من خلالها على تخصصات متعددة ومتنوعة في اللغويات التطبيقية مثل اللغويات الاجتماعية واللغويات النفسية، كما يستعرض ويناقش هذا المقرر مواضيع ذات ارتباط باهتمامات الطلاب العلمية.</p>		

٦٠٧ نجل	القراءة والكتابة باللغات الثانية	٣ (٠+٣)
يقوم هذا المقرر بالتدقيق على التدريبات المتعلقة بمهارتي القراءة والكتابة وذلك من خلال الأصول والأساليب الأساسية المتبعة في تقييم القراءة والكتابة في الدراسات البحثية، بالإضافة إلى المهارات التي تعمل على تعزيز قدرة الطلاب على التخاطب والتي من ضمنها طرق الأساليب والعناصر الأساسية الفعالة في القراءة والكتابة في اللغات الثانية.		
٦٠٨ نجل	مواضيع في اكتساب اللغات الثانية	٣ (٠+٣)
هذا المقرر عبارة عن حلقة بحث علمية مخصصة لمناقشة الجانب النظري والتطبيقي المتعلق باكتساب اللغة الثانية. حيث يساعد هذا البرنامج الطلاب على اكتشاف الجوانب المتنوعة والمرتبطة باكتساب اللغة الثانية والتي من ضمنها الازدواجية اللغوية، تعلم اللغة الثانية، تعليم اللغة الثانية، تقييم اللغة الثانية، وتطبيق اللغة الثانية.		
٦٠٩ نجل	قضايا في علم اللغة النفسي	٣ (٠+٣)
يهدف هذا المقرر الى عمل دراسة مسحية للبحوث في مجال ادراك الكلام وانتاجه وفهمه بالإضافة الى النحو اللغوي وتشمل موضوعاته الأسس البيولوجية للغة، طبيعة عمليات الفهم، انتاج الكلام وتذكر العناصر النحوية والدلالية والمقامية في عملية الاستنتاج اللغوي ثم الاعاقات اللغوية وعلاقة اللغة بالفكر.		
٦٩٩ نجل	اعداد خطة بحث	وحدة دراسية واحدة
يعطي المقرر الطلاب فرصة لاختيار مواضيع بحثية بحيث تكون ذات ارتباط بمجالات اللغويات التطبيقية التي تم استعراضها خلال دراسة المقررات. سيقوم القسم بتعيين مرشد أكاديمي لكل طالب بحيث يقوم بإرشاد الطالب/الطالبة خلال مرحلة اعداد وتسليم الخطة البحثية. من متطلبات المقرر اجتياز مناقشة الخطة البحثية المقدمة من الطالب أمام اللجنة المختصة بالقسم.		
٧٠٠ شامل	الاختبار الشامل	٠
يحق للطالب التسجيل لهذا الاختبار بعد انجاز جميع المقررات الدراسية بنجاح، سيصمم هذا الاختبار بناء على اهتمامات الطالب البحثية وبناء على التخصص الدقيق للطالب.		
٧٠٠ نجل	الرسالة	١٢ وحدة دراسية
يقوم الطالب بكتابة أطروحة ذات جودة عالية، ويجب أن تكون الأطروحة مرتبطة بمجال اللغويات التطبيقية ولما درسه الطلاب سابقاً، ويتم تعيين مشرف أكاديمي لكل طالب والذي بدوره سيقوم بتوجيه الطالب في اعداد الأطروحة.		